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Høringsuttalelse ny fagskolelov 

  

Studieforbundet Folkeuniversitetet er glade for den anerkjennelsen av fagskoler som lovforslaget 

innebærer, og støtter de fleste av endringene.  I uttalelsen kommenterer vi primært delene vi mener bør 

endres. Uttalelsen er på vegne av både Studieforbundet Folkeuniversitet og de to selvstendige 

helsefagskolene som i 2016 til sammen hadde rundt 400 studenter.   

 

Studieforbundenes fagskoler er ideelle  

Innledningsvis vil vi presisere at Studieforbundene Folkeuniversitetet og AOF hører inn under ideell 

sektor (tredje sektor). Lovteksten skiller gjennomgående mellom private og offentlige fagskoler. Vi 

mener at begrepet ideelle fagskoler bør inngå i tillegg til offentlige og private fagskoler der disse omtales.  

 

§1 Formål 

Fagskoleloven bør ha en mer ambisiøs formålsparagraf enn i det foreliggende lovforslaget.  

 

Vi slutter oss til Fagskolerådet syn om at formålsparagrafen bør løftes og bli mer tydelig på 

fagskolens egenart, dens tilknytning til arbeidslivet og at den er både erfarings- og utviklingsbasert 
 

§ 3 Fylkeskommunens ansvar for fagskoleutdanning 

Stabilitet i tilbudsstrukturen er avgjørende for å bygge robuste fagmiljø. Slik vi ser det, vil et statlig 

ansvar innebære større forutsigbarhet.  

 

Studieforbundet Folkeuniversitetet mener prinsipielt at fagskolen, på lik linje med annen høyere 

utdanning, bør høre inn under statlig sektor.  

 

I lovforslaget foreslås det at fylkeskommunen skal være som ansvarlig for å fordele tilskudd til hele 

fagskolesektoren, også private og ideelle fagskoler. Vi mener dette setter fylkeskommunen i en uheldig 

dobbeltrolle, ettersom fylkeskommunen også er skoleeier.  

 
De to helsefagskolene i Folkeuniversitetet er jevnt over samlingsbasert, og rekrutterer også studenter 

også fra omkringliggende fylker. Helsefagskolene fikk tidligere overført midler direkte fra 

Helsedirektoratet til å fullfinansiere enkelte klasser, en ordning som etter vår oppfatning fungerte svært 

bra. Vi har blandet erfaring etter at ordningen ble endret til at finansiering skulle gå via fylkeskommunen, 

og opplever at våre fagskoler av noen fylker blir sett på som konkurrenter til egne fagskoler.  

 

For å sikre en rettferdig behandling av fagskolestudentene, uavhengig av skolevalg, ser vi det som svært 

viktig at tilskudd fordeles etter tydelige kriterier, som ikke diskriminerer private og ideelle fagskoler.  

 

Vår erfaring er også at finansiering og dimensjonering via fylkeskommunen medfører 

uforutsigbarhet og manglende fleksibilitet. Omdisponering av ubrukte midler mellom fylkene via 
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Helsedirektoratet har vist seg å være svært tungrodd, noe som igjen skaper liten forutsigbarhet for 

både skoleeierne og de som søker utdanningen med hensyn til finansiering.  
 

§ 11 Administrativ og faglig ledelse 

Folkeuniversitetet vil peke på at fagskolene er svært ulike. Etter dagens ordning kan både administrativ 

og faglig-pedagogisk ledelse ivaretas av rektor, men styret kan også vurdere det som hensiktsmessig å 

skille de to funksjonene og ansette en eller flere faglig-pedagogiske ledere i tillegg til administrativ leder.   

 
Folkeuniversitetets foreslår at denne muligheten videreføres, og at fagskolestyret bestemmer hvem som  

er øverste leder (rektor). Rektor innehar de fullmaktene som er beskrevet i loven og rapportere til styret. 

 

§ 14  Læringsmiljø – tilknytning til studentsamskipnad  

Våre studenter er voksne, de er svært ofte i jobb, og kan også ha omsorgsforpliktelser. Studiene er dels 

samlingsbasert, og studentene vil være bosatt i flere fylker. Etter vår vurdering vil studentene ved våre 

fagskoler i liten grad dra nytte av tilbud fra studentsamskipnaden. Skulle vi ta feil, vil studentrådet kunne 

fremme ønske om tilknytning til fagskolens styre. Vi ser samtidig at medlemskap i samskipnaden kan 

være høyst aktuelt for andre fagskoler. 

 

Folkeuniversitetet støtter forslaget om at fagskolene får rett, men ikke plikt, til å melde seg inn i en 

studentsamskipnad.  

 

§ 15-3 Opptak  

Våre fagskoler tilstreber å gjøre søknadsprosessen enkel og fleksibel. Vi har løpende opptak, og 

studentene kan få plass helt fram til studiestart dersom det er ledige plasser. Vi legger 

opptakskriteriene til grunn, ikke karakterer. Ved bruk av samordna opptak mister fagskolene denne 

fleksibiliteten. Vi viser også til uttalelsen fra NFFL.  

Folkeuniversitetet vil fraråde en obligatorisk samordning av opptak til fagskoler.  

 

 

§ 16 Innholdet i utdanningene – studiepoeng 

Lovendringene beskrives av Kunnskapsdepartementet som « et langt skritt på veien mot at fagskoler skal 

bli et likeverdig alternativ til universiteter og høyskoler» og at samme betegnelse […] «kan gi fagskole-

utdanningen større anerkjennelse og klargjøre at utdanningene er parallelle, og på samme nivå.»  

 

KUF-komiteen understreker i sin innstilling til Stm..9 (2016-17) at innføring av studiepoeng er et 

viktig tiltak for å sikre en mulighet for økt internasjonalisering av fagskolesektoren.  

 

Slik vi oppfatter det medvirker ikke denne delen av lovforslaget til større anerkjennelse, men er heller 

«ett skritt fram og to tilbake» på veien mot at fagskoler skal bli et likeverdig alternativ.  

 
Lovforslaget innebærer at studiepoeng fra fagskoler ikke skal kunne konverteres til ECTS, men til 

ECVET. I begrunnelsen vises det til at fagskolene ikke omfattes av Bologna-samarbeidet.  

 

Så vidt vi kjenner til det, brukes ECTS også på EQF-5 nivå i så mange som 13 europeiske land, herunder 

land som vil være svært aktuelle mht. internasjonalt samarbeid og mobilitet, som Danmark, Storbritannia, 
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Irland. Frankrike og Nederland. Vi kan derfor ikke se noe formelt grunnlag for at studiepoeng fra norske 

fagskoler ikke skal kunne konverteres til ECTS systemet på samme måte som i disse landene. 

 ECVET er, til sammenligning, svært lite utbredt og blir av NHO betegnet som lite egnet til formålet.    

Omregning til ECVET vil dermed ikke bidra til internasjonalisering og økt mobilitet. Det vil i verste fall 

også svekke fagskolenes status overfor studenter, arbeidsliv og andre utdanningsinstitusjoner, stikk i strid 

med intensjonen bak lovforslaget.  

 

En person med fagskoleutdanning fra f.eks.. Danmark eller Irland kan søke søker innpassing eller fritak1 

ved norske universitetet eller høgskoler, vurdert etter læringsutbyttebeskrivelsen innenfor ECTS. Vi kan 

ikke se noen grunn til at en person som har fullført norsk fagskoleutdanning skal behandles annerledes. 

 

Folkeuniversitetet mener at studiepoeng fra fagskoler skal omregnes til ECTS.    

 

Det vil ivareta intensjonen ved lovendringene og Stortingets vedtak om at studiepoeng er et viktig tiltak 

for økt internasjonalisering av fagskolen.  

 
Selv om det neppe er aktuelt for Folkeuniversitetets fagskoler å søke om treårige utdanningsløp synes vi 

for øvrig at det er underlig at en utdanning på høyere nivå av et slikt omfang rangeres lavere på EQF-

skalaen (fortsatt nivå 5.2) enn høgskolekandidat som plasseres på nivå 6.  

 

Folkeuniversitet støtter forslaget om at tildelte fagskolepoeng (for studenter som fullførte sin utdanning 

før loven trer i kraft) skal regnes som studiepoeng. Å utstede nye vitnemål til samtlige vil være svært 

ressurskrevende og kan også by på utfordringer ift at studenter kan ha flyttet /skiftet navn etc. Vi foreslår 

at det i stedet utarbeides et rundskriv fra Kunnskapsdepartementet der det framgår at fagskolepoeng er å 

betrakte som studiepoeng, slik man gjorde da vekttall ble endret med studiepoeng i U&H sektoren. 

 

§ 17  Gradsbetegnelse  

Folkeuniversitetets støtter forslaget fra Forum for fagskoler om å benytte gradsbetegnelsen Associate 

Degree for toårige fagskoleutdanninger og at Vocational Diploma videreføres for kortere utdanninger.  

Samtidig hadde det vært ønskelig med en gradsbetegnelse på norsk som intuitivt kan skape forståelse 

for fagskoleutdanningen i arbeidslivet. «Kandidat» blir i dagligtale oftere  brukt i forbindelse med 

eksamen eller  søknader til verv/stillinger enn som en gradsbetegnelse, og kan oppfattes som at man 

ikke har fullført, men er underveis i en utdanning. Fagskolekandidat er derfor ikke en god betegnelse 

slik vi ser det.  Vi har dessverre ikke noe alternativt forslag, men slutter oss til NFR som anbefaler at 

det nedsettes en bredt sammensatt arbeidsgruppe fra sektoren som drøfter dette videre. 

 
 

Med vennlig hilsen 

Studieforbundet Folkeuniversitetet 

 

Bjørn Tjomsland(sign.)    Ingebjørg Gram(sign) 

konst. generalsekretær     seniorrådgiver 

                                                 
1
 Som kjent innebærer ikke studiepoeng en automatisk konverteringsrett hverken mellom ulike 

universitetets- og høgskolestudier eller mellom fagskole og universitetet /høgskoler. 


